
Příběh německého varhaníka ze Smržovky 

 

Pan Hans Lau se narodil roku 1938 do německé rodiny žijící na Smržovce. Díky zaměstnání svých 

rodičů, kteří pracovali ve sklářském průmyslu, nebyla jeho rodina po 2. světové válce odsunuta. Byť 

se válku tolik neuvědomoval, přerušila mu studium. 

 

„Do té školy jsem chodil půl roku, protože po půl roce potom se chýlilo ke konci války a ta německá 

škola zanikla. A postupně prostě se všechno přebudovávalo na jiný český režim.“ 

 

Druhou ránu, kterou mu válka zasadila, bylo úmrtí jeho bratra na frontě. To se dozvěděli z úředního 

dopisu, ve kterém stálo: 

 

„Nic si z toho nedělejte, protože padl za vlast a za Hitlera“ 

 

Druhá světová válka se mu však vtiskla do paměti hlavně kvůli náletům. 

 

„Já si jenom vzpomínám, že tenkrát, když byly ty nálety, tak bylo nařízeno, že se musely zatemnit 

okna, a to jsme měli takový černý papíry. Ty se věšely přes okna, aby nebylo vidět, kde se svítí.“ 

 

Jelikož byly jeho rodiče pro svůj obor nepostradatelní, tak po konci války, zůstali. A to i přesto, že byla 

většina Němců odsunuta. 

 

„My jsme se museli vystěhovat. My jsme dostali náhradní byt a tam jsme byli jen pár týdnů, protože 

to nebylo obyvatelný, tam všude byla plíseň a všechno potom bylo načuchlý.“ 

 

Tudíž jim bylo povoleno přestěhovat se ke své tetě, jejíž manžel zemřel při pochodu smrti. Zde bydleli 

v jedné místnosti. V jeho složitém dětství mu pomáhala hudba a víra, a tak se přes klavír dostal až 

k varhanám. 

 

V průběhu své pracovní kariéry se vypracoval až na pozici ekonomického náměstka v továrně. Díky 

svému vysokému postavení dostal nabídku na vstup do komunistické strany, ale jelikož byl věřící, 

tuto nabídku odmítl. 

 

„Žijeme jako věřící rodina a že jako mě do toho prostě nedostane, protože já nebudu chodit v neděli 

do kostela a v pondělí na stranickou schůzi.“ 



 

Jeho rodina se dostala do střetu s komunistickým režimem ještě jednou, a to, když jejich dcera 

nemohla nastoupit na gymnázium, jelikož byla přistižena na Půlnoční mši v kostele, což nevyhovovalo 

tehdejšímu režimu. 

 

„Na vyjádření tý třídní učitelky, kde bylo samý doporučení tak on říká: Protože žije v prostředí, které 

není v souladu se současným zřízením tak nedoporučujeme nástup na školu, ale na učební obor.“ 

 

Na závěr rozhovoru jsme se pana Laua zeptaly, zdali se cítí spíše jako Němec, nebo Čech. A on nám 

vzkázal: 

„Já si myslím, že dneska je nejlepší příležitost pro to, abychom byli Evropané.“ 

 


